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گامهاي بلند ايران و 1+5 به سوي توافق نهايي

وزير خارجه آمريکا گفت: به دنبال کردن راه حل ديپلماتيک متعهد هستيم تا بفهميم برنامه هستهاي ايران حقيقتاً صلح

آميز است.

وزراي خارجه ايران و آمريكا اعلام كردند
گامهاي بلند ايران و 1+5 به سوي توافق نهايي

وزير خارجه آمريکا گفت: به دنبال کردن راه حل ديپلماتيک متعهد هستيم تا بفهميم برنامه هستهاي ايران حقيقتاً صلح آميز
است.

به گزارش ايسنا جان کري که براي مذاکره با محمد جواد ظريف و وزيران خارجه 1+5 به وين سفر کرده بود، در نشستي خبري
با خبرنگاران خاطرنشان کرد: با وجود دشواري مذاکرات، با يک صدا صحبت ميکنيم. وي خاطرنشان کرد: روي بررسي اينکه مي

توانيم راه حلي را از طريق مذاکرات پيدا کنيم ،متمرکز هستيم.

کري در بخش ديگري از اظهاراتش گفت: ما با حسن نيت مذاکره کرديم ولي بعد از مذاکرات با طرفين به ويژه همکارانمان در
گروه 1+5 متوجه شديم که کار بيشتري براي انجام دادن داريم. تيم ما به کار براي رسيدن به يک توافق جامع که مسائل

باقيمانده را حل کند، متعهد است.

وي در پاسخ به سئوال خبرنگاري درباره تعداد سانتريفيوژهاي ايران به عنوان يکي از موضوعات اصلي مذاکرات گفت: علني
کردن تعداد دقيق سانتريفيوژها کمکي به مذاکرات نميکند. اين مساله بر سر ميز مذاکره باقي ميماند و فاش نميشود و من
درباره تعداد دقيق سانتريفيوژهاي ايران صحبت نميکنم. وزير خارجه آمريکا اظهارنظر کرد: ايران بايد ظرفيت سوخت هستهاي

را براي حفظ توافق کاهش دهد.

وي ادامه داد: در کل ميتوانم بگويم که مساله اصلي اعتماد نيست ،بلکه روند پيشرفت برنامه هستهاي ايران است. اعضاي
1+5 با يکديگر يک مساله را درخواست ميکنند. دليل اين که بايد اعتماد سازي شود و روند شفافيت ايجاد شود اين است که
در طول چند سال گذشته ايران به صورت مخفيانه تاسيساتي را در زير زمين ساخته است که در اين راستا احتمال تسليحاتي

شدن وجود دارد.

وي با تمجيد از محمد جواد ظريف وزير امور خارجه ايران گفت: ظريف يک مذاکره کننده سر سخت است و ميداند که چه
ميخواهد و با صراحت اعلام کرده است بايد راه منصفانه و منطقي را بيابيم که منافع همه طرفها تامين شود.

وزير امور خارجه آمريکا با اشاره به روند مذاکرات، گفت: گفتگوها و مباحث مهمي درباره مسائل هستهاي باقي مانده است. من
جزئيات و مشروح مذاکرات را در اينجا بيان نميکنم. گفتگوهاي واقعي در جلسات خصوصي انجام ميشود. وي ادامه داد: ما

عضو تيم 1+5 هستيم و با اعضاي تيم مشورت ميکنيم و همه با موضع يکسان در اين گروه قرار داريم.

کري با اشاره به اظهارات اخير رهبري ايران گفت: فتواي رهبر ايران را جدي و آن را مدنظر ميگيريم. آمريکا اعلام ميکند که
ايران حق دستيابي به انرژي صلح آميز هستهاي بر اساس معاهده ان پي تي دارد؛اما نکته اصلي اين است که چگونه تضمين
کند که اين برنامه صلحآميز است. اين مذاکرات براي راستيآزمايي است و براي صدور بيانيه انجام نميشود. مانند کريستال به

ايرانيان آشکارا ميگويم که 19000 سانتريفيوژ در حال حاضر بيش از اندازه است.

وي گفت: اوباما به دنبال راه حل ديپلماتيک و (تلاش هاي ديپلماتيک) براي رسيدن به توافق جامع که به همگان اطمينان
دهد که برنامه هسته اي ايران صلح آميز خواهد بود، است. ما و گروه کشورهاي 1+5 از طرف همه کشورهايي صحبت مي

کنيم که نگران صلح آميز نبودن برنامه هسته اي ايران هستند.

با وجود اختلاف در مذاکرات ،من مطمئنم که دولت آمريکا و کشورهاي 1+5 از دورههاي گذشته در تلاش به دنبال رسيدن به
يک توافق جامع هستند که امنيت دنيا را با خطر روبرو نسازد. کري افزود: در طول چند روز گذشته من و وزير امور خارجه ايران،
با هم مذاکراتي داشتهايم در مورد اين مساله که ايران چه کار خواهد کرد و به انجام چه کاري نياز دارد؟ که نه فقط کشورهاي
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دنيا بلکه با توجه به گفتههاي خود وزير امور خارجه ايران که مکرراً تکرار کردهاند که برنامه هستهاي ايران صلح آميز خواهد
ماند و به گفته او هرگونه برنامه هستهاي ايران در طول زمانهاي آينده صلح آميز خواهد ماند، ما در مذاکرات پيشرفتهاي

زيادي داشته ايم.

وزير خارجه آمريکا تصريح کرد: دو طرف مذاکره در تلاش باتوجه به محدوديتهايي که دارند به دنبال رسيدن به توافق جامع
هستند؛ ولي بعد از مشورت با کشورهاي 1+5 ، مشخص شد که هنوز بايد به مذاکرات ادامه داد .

وي افزود:اعضاي تيم مذاکره کننده ايالات متحده به سختي به دنبال رسيدن به توافق جامع هستند که نگرانيهاي بين المللي
راجع به برنامه هسته اي ايران کاهش يابد.

من امروز به آمريکا بر ميگردم که در مورد مفاد توافقنامه جامع با باراک اوباما و نمايندگان کنگره آمريکا در روزهاي آتي
مشورت کنيم. سئوال اينکه آيا مدت بيشتري براي رسيدن به توافق نياز است يا خير؟ همانطور که قبلاً مکرراً گفتهام، پيشرفت
هاي سازنده اي در روند مذاکرات حاصل شده است و در مورد بحث هاي کليدي به توافق رسيدهايم، اگرچه بحثهاي زيادي
باقي مانده است و کاري که قرار است انجام دهيم آن است که براي ايران راهي پيدا کنيم که از برنامه هستهاياش به صورت

صلح آميز استفاده کند.

کري گفت: ما بايد از همه لحاظ به اطمينان برسيم که ايران به دنبال سلاح هستهاي نخواهد بود. ولي هنوز به ترکيب يا فرمول
درستي براي رسيدن به يک توافق جامع نرسيده ايم. مساله هاي ديگري براي بحث وجود دارد که اطمينان دهد برنامه هسته
اي ايران براي هميشه صلحآميز خواهد بود. ما به مذاکرات ادامه ميدهيم و معتقديم راه حل اساسي براي حل اين موضوع
خواهيم يافت. هدف اصلي ما اکنون مشخص کردن جزئيات متني است که ايران ملزم به انجام آن خواهد بود و مورد توافق

ايران هم قرار بگيرد که معتقدم ما مي توانيم.

ظريف: با جان کري تبادل نظرهاي خوبي داشتيم

محمد جواد ظريف وزير امور خارجه هم پس از سه دور مذاکره با همتاي آمريکايي خود گفت: تبادل نظرهاي خوبي داشتيم و
نيازمند مباحث جدي در سطح مديران سياسي هستيم. به گزارش ايرنا ، رئيس هيات مذاکره کننده هستهاي ايران روز سه شنبه
در چهاردهمين روز مذاکرات وين 6 در جمع خبرنگاران اين مطلب را بيان کردوافزود: تلاش ما پايان دادن به بن بستي است که

بر پايه چارچوب غيرمنطقي بنا شده است و تلاش مي کنيم به آنچه که در توافق ژنو مورد موافقت قرار گرفته است برسيم.

ظريف تبادل نظر ها با همتاي آمريکايي اش را خوب توصيف کرد و ياداورشد: نيازمند مباحث جدي در سطح مديران سياسي
هستيم.

مايکل مان: ايران خواهان رفع تحريمهاست

سخنگوي مسئول سياست خارجي اتحاديه اروپا هم در حاشيه مذاکرات وين 6 گفت: شش کشور (گروه 1+5) مصمم به
دستيابي به توافقي هستند که همگان و ايران را راضي کند. وي خبرهاي منتشر شده در رسانه ها درباره مذاکرات 1+5 در وين

را در حد گمانه زني دانست و گفت: واقعيت در اتاق مذاکرات است.

«مايکل مان» به شبکه العالم تاکيد کرد: سفر جان کري وزير خارجه آمريکا به وين باعث پيشبرد مذاکرات هستهاي به ويژه بين
محمد جواد ظريف وزير خارجه جمهوري اسلامي ايران و کاترين اشتون همتاي اروپايي وي شد. وي تصريح کرد: اين پيشرفت
به ويژه در مذاکراتي بود که بعد از ظهر دوشنبه بين ظريف و اشتون برگزار شد. مان گفت: مسائل مربوط به فردو و اراک مطرح
است و همچنين طرف ايراني خواهان رهايي از تحريمها ست. وي درباره امکان دستيابي به توافقنامه نهايي فراگير بين ايران و
گروه 1+5 تا روز بيستم جولاي (29 تير)، اظهار داشت: اين از امور دشواري است که نمي توان با وجود اين اختلافات و شکاف

موجود بين دو طرف درباره آن اظهار نظر کرد.

اما معتقدم که گروه 1+5 مصمم است به توافق دست يابد و اختلافات را کنار بگذارد و اين امر بي شک به سود ايران خواهد
بود. سخنگوي مسئول سياست خارجي اتحاديه اروپا تاکيد کرد: ما متعهد هستيم تا به نتيجه اي برسيم که به نفع همگان
باشد. البته چند مساله وجود دارد که بايد به طور قطع به ويژه از طرف ايران حل شود و نگراني هاي جامعه بين المللي را از بين
ببرد. مايکل مان خاطرنشان کرد: مسائل حساس و اصلي مانند غني سازي اورانيوم، مجتمع فردو و مجتمع اراک وجود دارد و
ايراني ها نيز به نوبه خود خواهان رفع فوري تحريم ها هستند و نمي خواهند اين تحريمها بعد از يک برهه زماني برداشته
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شود. يک سري سئوالات واضح و مسائلي وجود دارد که بايد درخصوص آنها اقدام کنند. سخنگوي اشتون درباره مطالب رسانه
ها به نقل از ديپلمات هاي غربي درخصوص تعليق غني سازي و کاهش تعداد سانتريفيوژها به حدود 9 هزار و 400 دستگاه

گفت: همه آنچه (رسانه ها) مي گويند گمانه زني است که چه بسا واقعيت نداشته باشد. واقعيت در اتاق مذاکرات است.

وي افزود: اختلافات و درعين حال مذاکراتي براي پر کردن شکاف و ذوب کردن يخ ها وجود دارد.

عراقچي: تحريم ها بايد يکباره و کامل لغو شود

سيدعباس عراقچي معاون وزير امور خارجه ايران هم گفت : تهران هر طرحي براي تعليق جزيي تحريم ها به عنوان گامي اوليه
پيش از لغو کامل آنها را رد ميکند، چرا که تحريم ها بايد يکباره و تمام و کمال لغو شود. وي در مصاحبه اختصاصي با
خبرگزاري کيودو در وين افزود: اگر آنها انتظار دارند ايران تدابير برگشت ناپذير را انجام دهد، آنها هم بايد انجام تدابير برگشت

ناپذير را در دستور کار قرار دهند و تحريم ها بايد يکباره و تمام و کمال لغو شود.

معاون وزير خارجه ايران ادامه داد: آنها ترجيح مي دهند ابتدا تحريم ها را تعليق کنند ،سپس آن را لغو کنند؛ اما اين موضوعي
است که ما آن را نمي پذيريم.

عراقچي همچنين با يادآوري اينکه تمديد دوره مذاکرات براي يک يا دو هفته ديگر ممکن است، گفت: مذاکرات با جان کري
وزير امور خارجه آمريکا مفيد بوده است.

وي خاطرنشان کرد: لغو همه تحريم ها به صورت يکباره مورد نظر ماست، اما حقيقت اين است که به يک برنامه زمانبندي نياز
داريم که شامل (چگونگي) تدابيري باشد که ايران بايد انجام دهد و طرف مقابل بر اساس آن بايد به (چه) تدابيري عمل کند.

بنابراين اينکه چطور اين تدابير را در برنامه زمانبندي با يکديگر هماهنگ کنيم، به خودي خود امري دشوار است.

وزير امور خارجه با بيان اين که متن توافق تا چند روز آينده آماده ميشود و راه حلها در دسترس هستند گفت: برنامه
هستهاي ايران کاملا صلحآميز است. وي همچنين تاکيد کرد ايران اين آمادگي را دارد که نگراني هاي طرف مقابل را رفع کند.
وي درباره موارد اختلاف در متن بيان کرد: ما متن را تا آنجا که ممکن بود اصلاح کرديم. متن نياز به توافق سياسي دارد که

قسمتهاي مورد اختلاف وارد متن شود و ديگر مشکلي وجود نداشته باشد.

وي تصريح کرد: توافق سياسي پيش از حل موضوعات دو طرف پيش داوري است و بايد سعي کنيم به هدف و حل مشکلات
محتوايي برسيم. متن به جايي رسيده که از يک مرحله امکان کار وجود داشته باشد. متن در فاصله چندين روز آماده خواهد

شد.

ظريف در پاسخ به سئوالي در مورد زمان به نتيجه رسيدن مذاکرات و تهديدهايي که از سوي کنگره آمريکا مطرح ميشود بيان
کرد: من احساس ميکنم هيچ زماني به اندازه امروز زمان مناسبي براي رسيدن به راه حل نيست. ظاهر امر اين طور است که
همه طرفها اراده سياسي براي رسيدن به راه حل را دارند و به اين نتيجه رسيده اند که روشهاي قبلي مناسب نبوده و نميتوان
به مردم ايران با فشار چيزي را تحميل کرد. همين امر فضا را در شرايط مناسبي قرار ميدهد. ريل آماده است، سوزن و بقيه

مراحل آماده است که قطار را به مقصد برساند.
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